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Opsamling fra åbent høringsmøde om den 7. februar 2023 

Børne- og Ungdomsudvalget har sendt forslag om omlægning af læse-, skrive- og ordblindeindsatsen i hø-

ring med frist den 28. februar 2023. 

I den forbindelse blev der den 7. februar afholdt et åbent høringsmøde særligt med henblik på, at personer 

med læse- og skrivevanskeligheder og ordblindhed får mulighed for aktiv deltagelse i høringsprocessen. 

Nedenfor er en opsamling af tilkendegivelser, der kom til udtryk på mødet. Knap 15 personer deltog i mø-

det, herunder: 

- Formand for skolebestyrelsen på Blågård Skole 

- Tre forældre til elever fra læseklasserækken på Blågård Skole 

- Lærer fra læseklasserækken på Blågård Skole 

- Koordinerende læsevejledere fra to områder (Nørrebro/Bispebjerg og Brønshøj/Vanløse) 

- Elevrepræsentanter fra Ungerådet 

- Repræsentanter fra Vanløse Lokaludvalg 

 

Opsamlingen sendes til de deltagere på mødet, der har afgivet deres e-mail. Eventuelle bemærkninger, som 

fremsendes inden for fristen, indarbejdes i notatet.  

 

Kort sammenfatning 

Der blev udtryk bekymring for forslaget. Særligt blev der peget på: 

• At den afsatte økonomi er utilstrækkelig 

• At der mangler kompetencer på almenskolerne 

• At det skal sikres, at eleverne i læseklasserne fortsat får et godt tilbud 

• At forældrene i læseklasserne ikke er blevet inddraget godt nok. 

 

Hovedpointer: 

• Der var et ønske om, at forældregruppen i læseklasserne i højere grad var blevet inddraget i pro-

cessen. 

 

• Der blev givet udtryk for, at der ikke er økonomi nok i forslaget til at sikre et tilstrækkelig stærkt 

tilbud i almenskolerne, der kan fungere som alternativ til tilbuddet i en læseklasse. Og der blev ud-

trykt bekymring for, om de rette kompetencer er til stede i almenområdet. 

 

• Der blev udtrykt bekymring for, om elever i læseklasserne fortsat kan få et godt tilbud, når klas-

serne foreslås udfaset. 

 

• Der blev stillet spørgsmål ved, om elevgruppen har udviklet sig, så den er blevet mere sammensat, 

end tidligere. Og der blev peget på, at der altid har været elever i læseklasserne, der har haft andre 

udfordringer end læse- og skrivevanskeligheder eller ordblindhed. 
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• Det blev nævnt, at der er flere typer elever i læseklasserne. Der er elever, der har meget store van-

skeligheder med ordblindhed. Der er elever, der har slået sig på skolen og dermed oplever markant 

dårlig trivsel på grund af deres læse- og skrivevanskeligheder. Og der er elever, der også har andre 

udfordringerne end læse- og skrivevanskeligheder. 

 

• Der blev udtrykt bekymring for, om der visiteres for snævert til læseklasserne. Der blev givet udtryk 

for, at det er svært at blive visiteret til en læseklasse, og at det aktuelle forslag om at omlægge ind-

satsen, kan være med til at visitationen til læseklasserne bliver mindre, end den ellers ville have 

været. 

 

• Der blev givet udtryk for, at støtten i almenklasserne ikke er god nok, og at det kan fratage elever-

nes lyst til at gå i skole. 

 

• Der blev nævnt eksempler på elever, der i lang tid ikke havde fået den støtte, de havde behov for i 

almenskolen, og derfor ikke trivedes godt, men at dette ændrede sig hurtigt, da de kom i en læse-

klasse. 

 

• Der blev efterlyst en større økonomisk indsats til støtten af elever med læse- og skrivevanskelighe-

der og ordblindhed i almenskolerne, med henvisning til at der kan være 3-4.000 elever i København 

med ordblindhed, som er i fare for ikke at få den støtte, de har behov for. 

 

• En elev nævnte, at nogle elever oplever, at det kun er det boglige, der tæller i skolen, og at det kre-

ative ikke værdisættes, og at det er en ulempe for ordblinde. Det blev også fortalt, at en ordblind 

elev har oplevet at blive kaldt dum af sin lærer og klassekammerater på grund af læsevanskelighe-

der. Eleverne nævnte også, at lærerne mangler kompetencer i teknologiske hjælpemidler, som fx 

AppWriter, og dermed ikke altid kan hjælpe, når der opstår tekniske problemer. 

 

• Der blev udtrykt, at der er behov for at lærerne tager bedre hånd om elever med læse- og skrive-

vanskeligheder og ordblindhed, og at problemerne skal opdages tidligere. De deltagende elever på-

pegede, at det er problematisk, at ordblindhed opdages for sent. En elev har således oplevet at få 

konstateret ordblindhed i 5. klasse, selvom faren også er ordblind, og det er velkendt at ordblind-

hed kan være arveligt. 

 

• Der blev peget på, at der er stor forskel på hvor meget tid læsevejlederne har på skolerne. Der er 

samtidig andre ting i fokus på skolerne, som læsevejlederne skal bruge tid på. Det blev nævnt, at 

det er vigtigt, at læsevejlederne har tid til at bistå eleverne. 

 

• Det blev nævnt, at Københavns Kommune bruger midler på en måde, der ”udtynder kompeten-

cerne”. Som et eksempel blev nævnt, at midlerne til BUF-Flex ofte bliver brugt på vikarer eller an-

dre midlertidige ansatte, som ikke kan være med til at opbygge kompetencerne på skolerne. 

 

• Der blev peget på, at alle elever er forskellige og at klassestørrelserne gør det vanskeligt at nå alle. 

Der var derfor et ønske om mindre klassestørrelser. 
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• Det blev nævnt, at læseklasserne, da de fungerede bedst, var en god mellemform. Uanset hvordan 

det ender med det aktuelle forslag, blev der udtrykt et ønske om en ny start for støttesystemet for 

elever med læse- og skrivevanskeligheder og ordblindhed. 

 

• Der blev peget på, at København bør lade sig inspirere af Aarhus Kommune, og at Aarhus Kommune 

sætter væsentlig flere ressourcer af til læse-, skrive- og ordblindeindsatsen. 

En forælder afleverede en skriftlig opsamling med udsagn fra en række forældre og elever i læseklasserne, 

der beskriver hvordan læseklasserne har gjort en stor positiv forskel for deres trivsel og læring i skolen. 

Denne opsamling er vedlagt som bilag 1. 
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kasper@navrbjerg.dk

Fra: Kristine Honoré <Kristinehonore@outlook.dk>
Sendt: 22. februar 2023 14:31
Til: Jakob Birklund Andersen; Johan Elkjær; kasper@navrbjerg.dk; formand@kfo.dk; 

lisbeth2.maj@gmail.com; sann4285@undervisning.kk.dk; 
idastengade@hotmail.com; BUFKP Ungeråd KBH

Emne: Sv: Opsamling fra åbent høringsmøde den 7. februar om omlægning af læse-, 
skrive- og ordblindeindsatsen

Hej Jacob  

  

Tak for referat.   

Jeg vil gerne have at referatet bliver lagt op så bilag i høringsforslaget, så alle kan se det, og at der bliver 
tilføjet:  

 

Under Kort sammenfatning:  

 Luk ikke læseklasser  

Under Hovedpointer:  

 Stor utilfredshed med at Børne- og Ungdomsudvalget forslag om omlægning af læse-, 
skrive- og ordblindeindsatsen tager udgangspunkt i en ubegrundet antagelse af at 
læseklasseren ikke funger.  

  

Og retter i dette punkt:  

  

Det blev nævnt, at læseklasserne, da de fungerede bedst, var en god mellemform. Uanset 
hvordan det ender med det aktuelle forslag, blev der udtrykt et ønske om en ny start for 
støttesystemet for elever med læse- og skrivevanskeligheder og ordblindhed.  

  

Det blev nævnt, at læseklasserne, er en god mellemform. Uanset hvordan det ender med 
det aktuelle forslag, blev der udtrykt et ønske om at man bevare læseklasserne samtidig 
med at med en ny start for støttesystemet for elever med læse- og skrivevanskeligheder og 
ordblindhed.  
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Fra: Jakob Birklund Andersen <TS0Z@kk.dk> 
Sendt: 22. februar 2023 10:16 
Til: kristinehonore@outlook.dk <kristinehonore@outlook.dk>; Johan Elkjær <DW7B@kk.dk>; kasper@navrbjerg.dk 
<kasper@navrbjerg.dk>; formand@kfo.dk <formand@kfo.dk>; lisbeth2.maj@gmail.com 
<lisbeth2.maj@gmail.com>; sann4285@undervisning.kk.dk <sann4285@undervisning.kk.dk>; 
idastengade@hotmail.com <idastengade@hotmail.com>; BUFKP Ungeråd KBH <Ungeraad@buf.kk.dk> 
Emne: Opsamling fra åbent høringsmøde den 7. februar om omlægning af læse-, skrive- og ordblindeindsatsen  
  
Kære deltager på det åbne høringsmøde den 7. februar om omlægning af læse-, skrive- og ordblindeindsatsen. 
  
Som lovet sendes her en opsamling fra mødet. 
  
Hvis du har kommentarer til opsamlingen, er du velkommen til at kontakte mig.  
  
Du bedes vende tilbage med eventuelle kommentarer senest tirsdag den 28. februar 2023. 
  
Det er også muligt at sende et høringssvar på høringsportalen ”bliv hørt”: 
Omlægning af læse-, skrive- og ordblindeindsatsen (kk.dk) 
  
Med venlig hilsen  

Jakob Birklund Andersen 
Specialkonsulent 
Fagligt Indhold og Kvalitet 
_________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE  
Børne- og Ungdomsforvaltningen  
Center for Politik og HR  
Gyldenløvesgade 15  
1600 København V  
Mobil 5130 3224 
E-mail ts0z@kk.dk 
EAN 5798009371201 
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kasper@navrbjerg.dk

Fra: Kristine Honoré <Kristinehonore@outlook.dk>
Sendt: 27. februar 2023 20:32
Til: Signe Nielsen
Cc: Jakob Birklund Andersen; Johan Elkjær; kasper@navrbjerg.dk; 

lisbeth2.maj@gmail.com; sann4285@undervisning.kk.dk; 
idastengade@hotmail.com; BUFKP Ungeråd KBH

Emne: Re: Opsamling fra åbent høringsmøde den 7. februar om omlægning af læse-, 
skrive- og ordblindeindsatsen

Vedhæftede filer: Opsamling fra åbent høringsmøde om den 7 februar_til_deltagerne.docx; Bilag1.pdf

Hej Jacob 
 
Da jeg ikke syntes at vi forældre er blevet inddraget/lyttet til i inddragelsprocessen. Var jeg meget glad for at blive 
invitere til det mundtlige høringsmøde. Og derfor er det også vigtig for mig at vide at referatet kommer med som 
bilag.? 
 
Kan du bekræfte det? 
 
Vh Kristine  
 
Sendt fra min iPhone 
 
 

Den 24. feb. 2023 kl. 17.30 skrev Signe Nielsen <formand@kfo.dk>: 

 Kære Jakob  
 
Tak for et fint referat. Som Kasper skriver, så har vi et formandskab på Blågårdskole.  
 
Jeg savner også de kommentarer fra de to deltagende læsevejledere om, at forældre i deres område 
fravælger at sende deres børn på Blågårdskole. Den viden peger jo på, at der er et behov, men at 
tilbuddet fravælges af forældre på grund af beliggenhed. Hvilket kan forekomme dumt, men dog 
relevant i forhold til at politikerne også skal forholde sig til om tilbuddet skal bevares som i dag.  
 
God weekend.  
 

Venlig hilsen her en del af formandskabet på Blågård skole.  
Signe Nielsen 
Formand for FOLA og 
Københavns forældreorganisation.  
Mobil 4012 9809 
 
 
Sendt fra mobil. Beskeden kan derfor være kortfattet.  
 
 

Den 22. feb. 2023 kl. 11.25 skrev Jakob Birklund Andersen <TS0Z@kk.dk>: 

  



2

Kære deltager på det åbne høringsmøde den 7. februar om omlægning af læse-, 
skrive- og ordblindeindsatsen. 
  
Som lovet sendes her en opsamling fra mødet. 
  
Hvis du har kommentarer til opsamlingen, er du velkommen til at kontakte mig.  
  
Du bedes vende tilbage med eventuelle kommentarer senest tirsdag den 28. februar 
2023. 
  
Det er også muligt at sende et høringssvar på høringsportalen ”bliv hørt”: 
Omlægning af læse-, skrive- og ordblindeindsatsen (kk.dk) 
  
Med venlig hilsen  

Jakob Birklund Andersen 
Specialkonsulent 
Fagligt Indhold og Kvalitet 
_________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE  
Børne- og Ungdomsforvaltningen  
Center for Politik og HR  
Gyldenløvesgade 15  
1600 København V  
Mobil 5130 3224 
E-mail ts0z@kk.dk 
EAN 5798009371201 
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kasper@navrbjerg.dk

Fra: kasper@navrbjerg.dk
Sendt: 24. februar 2023 15:18
Til: 'Jakob Birklund Andersen'
Cc: 'kristinehonore@outlook.dk'; 'Johan Elkjær'; 'formand@kfo.dk'; 

'lisbeth2.maj@gmail.com'; 'sann4285@undervisning.kk.dk'; 
'idastengade@hotmail.com'; 'BUFKP Ungeråd KBH'

Emne: SV: Opsamling fra åbent høringsmøde den 7. februar om omlægning af læse-, 
skrive- og ordblindeindsatsen

Hej Jakob. 
 
Tak for fremsendte referat. 
 
Jeg har en præcisering vedr. Blågård skolebestyrelse: Blågård Skolebestyrelse har ikke en formand, men arbejder 
med et formandskab bestående af tre af bestyrelsens medlemmer. Signe Nielsen er en del af Blågård 
skolebestyrelses formandskab, ikke formand. 
 
Blågård skolebestyrelses holdning til forslaget (som blev meldt ud på mødet) er denne: 
 
” Blågård Skolebestyrelse mener, at det er relevant at have en læseklasserække i København, da 
tilbuddet er et godt tilbud for børn med dysleksi - (men den behøver ikke ligge på Blågård). 

 Skolebestyrelsen mener at den nye model er underfinansieret. 
 Skolen har brug for en bæredygtig udfasning organisatorisk, fagligt og økonomisk, hvis der 

vælges en udfasning. 
 Blågård Skole har en vigtig opgave med en turn around og der er derfor brug for en hurtig 

afklaring. ” 

Jeg vil gerne have skolebestyrelsens holdning tilføjet referatet. 
 
MVH Kasper. 
 
-- 
Kasper Bech Navrbjerg 
Classensgade 57 
DK-2100 København Ø 
Tlf +45 22274050 
Mail kasper@navrbjerg.dk 
 
 
Fra: Jakob Birklund Andersen <TS0Z@kk.dk>  
Sendt: 22. februar 2023 11:16 
Til: kristinehonore@outlook.dk; Johan Elkjær <DW7B@kk.dk>; kasper@navrbjerg.dk; formand@kfo.dk; 
lisbeth2.maj@gmail.com; sann4285@undervisning.kk.dk; idastengade@hotmail.com; BUFKP Ungeråd KBH 
<Ungeraad@buf.kk.dk> 
Emne: Opsamling fra åbent høringsmøde den 7. februar om omlægning af læse-, skrive- og ordblindeindsatsen 
 
Kære deltager på det åbne høringsmøde den 7. februar om omlægning af læse-, skrive- og ordblindeindsatsen. 
 
Som lovet sendes her en opsamling fra mødet. 
 



2

Hvis du har kommentarer til opsamlingen, er du velkommen til at kontakte mig.  
 
Du bedes vende tilbage med eventuelle kommentarer senest tirsdag den 28. februar 2023. 
 
Det er også muligt at sende et høringssvar på høringsportalen ”bliv hørt”: 
Omlægning af læse-, skrive- og ordblindeindsatsen (kk.dk) 
 
Med venlig hilsen  

Jakob Birklund Andersen 
Specialkonsulent 
Fagligt Indhold og Kvalitet 
_________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE  
Børne- og Ungdomsforvaltningen  
Center for Politik og HR  

Gyldenløvesgade 15  
1600 København V  

Mobil 5130 3224 
E-mail ts0z@kk.dk 
EAN 5798009371201 
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kasper@navrbjerg.dk

Fra: Signe Nielsen <formand@kfo.dk>
Sendt: 24. februar 2023 17:30
Til: Jakob Birklund Andersen
Cc: kristinehonore@outlook.dk; Johan Elkjær; kasper@navrbjerg.dk; 

lisbeth2.maj@gmail.com; sann4285@undervisning.kk.dk; 
idastengade@hotmail.com; BUFKP Ungeråd KBH

Emne: Re: Opsamling fra åbent høringsmøde den 7. februar om omlægning af læse-, 
skrive- og ordblindeindsatsen

Vedhæftede filer: Opsamling fra åbent høringsmøde om den 7 februar_til_deltagerne.docx; Bilag1.pdf

Kære Jakob  
 
Tak for et fint referat. Som Kasper skriver, så har vi et formandskab på Blågårdskole.  
 
Jeg savner også de kommentarer fra de to deltagende læsevejledere om, at forældre i deres område fravælger at 
sende deres børn på Blågårdskole. Den viden peger jo på, at der er et behov, men at tilbuddet fravælges af forældre 
på grund af beliggenhed. Hvilket kan forekomme dumt, men dog relevant i forhold til at politikerne også skal 
forholde sig til om tilbuddet skal bevares som i dag.  
 
God weekend.  
 

Venlig hilsen her en del af formandskabet på Blågård skole.  
Signe Nielsen 
Formand for FOLA og 
Københavns forældreorganisation.  
Mobil 4012 9809 
 
 
Sendt fra mobil. Beskeden kan derfor være kortfattet.  
 
 

Den 22. feb. 2023 kl. 11.25 skrev Jakob Birklund Andersen <TS0Z@kk.dk>: 

  
Kære deltager på det åbne høringsmøde den 7. februar om omlægning af læse-, skrive- og 
ordblindeindsatsen. 
  
Som lovet sendes her en opsamling fra mødet. 
  
Hvis du har kommentarer til opsamlingen, er du velkommen til at kontakte mig.  
  
Du bedes vende tilbage med eventuelle kommentarer senest tirsdag den 28. februar 2023. 
  
Det er også muligt at sende et høringssvar på høringsportalen ”bliv hørt”: 
Omlægning af læse-, skrive- og ordblindeindsatsen (kk.dk) 
  
Med venlig hilsen  

Jakob Birklund Andersen 
Specialkonsulent 
Fagligt Indhold og Kvalitet 
_________________________________________ 
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KØBENHAVNS KOMMUNE  
Børne- og Ungdomsforvaltningen  
Center for Politik og HR  
Gyldenløvesgade 15  
1600 København V  
Mobil 5130 3224 
E-mail ts0z@kk.dk 
EAN 5798009371201 
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kasper@navrbjerg.dk

Fra: Sanne Dorte Jensen <sann4285@undervisning.kk.dk>
Sendt: 28. februar 2023 09:10
Til: Kristine Honoré; Signe Nielsen
Cc: Jakob Birklund Andersen; Johan Elkjær; kasper@navrbjerg.dk; 

lisbeth2.maj@gmail.com; idastengade@hotmail.com; BUFKP Ungeråd KBH
Emne: Sv: Opsamling fra åbent høringsmøde den 7. februar om omlægning af læse-, 

skrive- og ordblindeindsatsen

Kære alle. 
Jeg er den læsevejleder der udtrykte at én elevs forælder, meget udtrykkeligt valgte læseklassen på 
Blaagaard fra pga opfattelse om risiko for "dårligt" selskab.  
For en håndfuld år tilbage. 
 
Men hvad jeg også sagde var, at der også virker til at være den opfattelse i ppr, som ikke er ...."åbne"... for 
at indstille hertil.  
Og som i øvrigt var meget opmærksomme på at der IKKE måtte være andre 
problematikker/funktionsforstyrrende elementer i spil. Hvilket der stort set altid er i disse sager, hvor vi 
som skole vurderer at udfordringen er for gennemgribende til at vi kan løfte den. 
 
Det er ikke min opfattelse at det havde baggrund i evt nedlæggelse, da det er ved at være et par år siden 
jeg sidst havde en sag, hvor jeg kiggede i den retning. 
På baggrund af dette, er jeg som vejleder stoppet med at tænke på det som en mulighed. 
Kh Sanne 

Fra: Kristine Honoré <Kristinehonore@outlook.dk> 
Sendt: 27. februar 2023 20:32 
Til: Signe Nielsen <formand@kfo.dk> 
Cc: Jakob Birklund Andersen <TS0Z@kk.dk>; Johan Elkjær <DW7B@kk.dk>; kasper@navrbjerg.dk 
<kasper@navrbjerg.dk>; lisbeth2.maj@gmail.com <lisbeth2.maj@gmail.com>; Sanne Dorte Jensen 
<sann4285@undervisning.kk.dk>; idastengade@hotmail.com <idastengade@hotmail.com>; BUFKP Ungeråd KBH 
<Ungeraad@buf.kk.dk> 
Emne: Re: Opsamling fra åbent høringsmøde den 7. februar om omlægning af læse-, skrive- og ordblindeindsatsen  
  

Hej Jacob 
 
Da jeg ikke syntes at vi forældre er blevet inddraget/lyttet til i inddragelsprocessen. Var jeg meget glad for at blive 
invitere til det mundtlige høringsmøde. Og derfor er det også vigtig for mig at vide at referatet kommer med som 
bilag.? 
 
Kan du bekræfte det? 
 
Vh Kristine  
 
Sendt fra min iPhone 
 
 

Den 24. feb. 2023 kl. 17.30 skrev Signe Nielsen <formand@kfo.dk>: 

 Kære Jakob  
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Tak for et fint referat. Som Kasper skriver, så har vi et formandskab på Blågårdskole.  
 
Jeg savner også de kommentarer fra de to deltagende læsevejledere om, at forældre i deres område 
fravælger at sende deres børn på Blågårdskole. Den viden peger jo på, at der er et behov, men at 
tilbuddet fravælges af forældre på grund af beliggenhed. Hvilket kan forekomme dumt, men dog 
relevant i forhold til at politikerne også skal forholde sig til om tilbuddet skal bevares som i dag.  
 
God weekend.  
 

Venlig hilsen her en del af formandskabet på Blågård skole.  
Signe Nielsen 
Formand for FOLA og 
Københavns forældreorganisation.  
Mobil 4012 9809 
 
 
Sendt fra mobil. Beskeden kan derfor være kortfattet.  
 
 

Den 22. feb. 2023 kl. 11.25 skrev Jakob Birklund Andersen <TS0Z@kk.dk>: 

  
Kære deltager på det åbne høringsmøde den 7. februar om omlægning af læse-, 
skrive- og ordblindeindsatsen. 
  
Som lovet sendes her en opsamling fra mødet. 
  
Hvis du har kommentarer til opsamlingen, er du velkommen til at kontakte mig.  
  
Du bedes vende tilbage med eventuelle kommentarer senest tirsdag den 28. februar 
2023. 
  
Det er også muligt at sende et høringssvar på høringsportalen ”bliv hørt”: 
Omlægning af læse-, skrive- og ordblindeindsatsen (kk.dk) 
  
Med venlig hilsen  

Jakob Birklund Andersen 
Specialkonsulent 
Fagligt Indhold og Kvalitet 
_________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE  
Børne- og Ungdomsforvaltningen  
Center for Politik og HR  
Gyldenløvesgade 15  
1600 København V  
Mobil 5130 3224 
E-mail ts0z@kk.dk 
EAN 5798009371201 
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Opsamling fra åbent høringsmøde om omlægning af læse, skrive og ordblindeindsatsen den 7. februar 

2023 

Børne- og Ungdomsudvalget har sendt forslag om omlægning af læse-, skrive- og ordblindeindsatsen i hø-

ring med frist den 28. februar 2023. 

I den forbindelse blev der den 7. februar afholdt et åbent høringsmøde særligt med henblik på, at personer 

med læse- og skrivevanskeligheder og ordblindhed kunne få mulighed for aktiv deltagelse i høringsproces-

sen. 

Nedenfor er en opsamling af tilkendegivelser, der kom til udtryk på mødet. Knap 15 personer deltog i mø-

det, herunder: 

- Medlem af formandskabet for skolebestyrelsen på Blågård Skole 

- Tre forældre til elever fra læseklasserækken på Blågård Skole 

- Lærer fra læseklasserækken på Blågård Skole 

- Koordinerende læsevejledere fra to områder (Nørrebro/Bispebjerg og Brønshøj/Vanløse) 

- Elevrepræsentanter fra Ungerådet 

- Repræsentanter fra Vanløse Lokaludvalg 

 

På mødet kunne deltagerne oplyse deres kontaktoplysninger, med henblik på at få et udkast til opsamlin-

gen tilsendt ad bemærkninger. De indkomne bemærkninger er indarbejdet i nærværende opsamling.  

 

Kort sammenfatning 

Der blev udtryk bekymring for forslaget. Særligt blev der peget på: 

• At den afsatte økonomi er utilstrækkelig 

• At der mangler kompetencer på almenskolerne 

• At det skal sikres, at eleverne i læseklasserne fortsat får et godt tilbud 

• At forældrene i læseklasserne ikke er blevet inddraget godt nok. 

• At læseklasserne udgør et godt tilbud, og at læseklasserne ønskes bevaret 

 

Hovedpointer: 

• Der var et ønske om, at forældregruppen i læseklasserne i højere grad var blevet inddraget i pro-

cessen. 

 

• Der blev givet udtryk for, at der ikke er økonomi nok i forslaget til at sikre et tilstrækkelig stærkt 

tilbud i almenskolerne, der kan fungere som alternativ til tilbuddet i en læseklasse. Og der blev ud-

trykt bekymring for, om de rette kompetencer er til stede i almenområdet. 

 

• Der blev udtrykt bekymring for, om elever i læseklasserne fortsat kan få et godt tilbud, når klas-

serne foreslås udfaset. 
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• Der blev stillet spørgsmål ved, om elevgruppen har udviklet sig, så den er blevet mere sammensat, 

end tidligere. Og der blev peget på, at der altid har været elever i læseklasserne, der har haft andre 

udfordringer end læse- og skrivevanskeligheder eller ordblindhed. 

 

• Det blev nævnt, at der er flere typer elever i læseklasserne. Der er elever, der har meget store van-

skeligheder med ordblindhed. Der er elever, der har slået sig på skolen og dermed oplever markant 

dårlig trivsel på grund af deres læse- og skrivevanskeligheder. Og der er elever, der også har andre 

udfordringerne end læse- og skrivevanskeligheder. 

 

• Der blev udtrykt bekymring for, om der visiteres for snævert til læseklasserne. Der blev givet udtryk 

for, at det er svært at blive visiteret til en læseklasse, og at det aktuelle forslag om at omlægge ind-

satsen, kan være med til at visitationen til læseklasserne bliver mindre, end den ellers ville have 

været. 

 

• Der blev givet udtryk for, at støtten i almenklasserne ikke er god nok, og at det kan fratage elever-

nes lyst til at gå i skole. 

 

• Der blev nævnt eksempler på elever, der i lang tid ikke havde fået den støtte, de havde behov for i 

almenskolen, og derfor ikke trivedes godt, men at dette ændrede sig hurtigt, da de kom i en læse-

klasse. 

 

• Der blev efterlyst en større økonomisk indsats til støtten af elever med læse- og skrivevanskelighe-

der og ordblindhed i almenskolerne, med henvisning til at der kan være 3-4.000 elever i København 

med ordblindhed, som er i fare for ikke at få den støtte, de har behov for. 

 

• En elev nævnte, at nogle elever oplever, at det kun er det boglige, der tæller i skolen, og at det kre-

ative ikke værdisættes, og at det er en ulempe for ordblinde. Det blev også fortalt, at en ordblind 

elev har oplevet at blive kaldt dum af sin lærer og klassekammerater på grund af læsevanskelighe-

der. Eleverne nævnte også, at lærerne mangler kompetencer i teknologiske hjælpemidler, som fx 

AppWriter, og dermed ikke altid kan hjælpe, når der opstår tekniske problemer. 

 

• Der blev udtrykt, at der er behov for at lærerne tager bedre hånd om elever med læse- og skrive-

vanskeligheder og ordblindhed, og at problemerne skal opdages tidligere. De deltagende elever på-

pegede, at det er problematisk, at ordblindhed opdages for sent. En elev har således oplevet at få 

konstateret ordblindhed i 5. klasse, selvom faren også er ordblind, og det er velkendt at ordblind-

hed kan være arveligt. 

 

• Der blev peget på, at der er stor forskel på hvor meget tid læsevejlederne har på skolerne. Der er 

samtidig andre ting i fokus på skolerne, som læsevejlederne skal bruge tid på. Det blev nævnt, at 

det er vigtigt, at læsevejlederne har tid til at bistå eleverne. 

 

• Det blev nævnt, at Københavns Kommune bruger midler på en måde, der ”udtynder kompeten-

cerne”. Som et eksempel blev nævnt, at støtten til BUF-Flex-elever ofte bliver varetaget af vikarer 

eller andre midlertidige ansatte, som ikke kan være med til at opbygge kompetencerne på skolerne. 

 



3 

 

• Der blev peget på, at alle elever er forskellige og at klassestørrelserne gør det vanskeligt at nå alle. 

Der var derfor et ønske om mindre klassestørrelser. 

 

• Der blev udtrykt ønske om at læseklasserne opretholdes, og de blev nævnt, at læseklasserne er en 

god mellemform. Uanset hvordan det ender med det aktuelle forslag, blev der udtrykt et ønske om 

en ny start for støttesystemet for elever med læse- og skrivevanskeligheder og ordblindhed. 

 

• Der blev peget på, at København bør lade sig inspirere af Aarhus Kommune, og at Aarhus Kommune 

sætter væsentlig flere ressourcer af til læse-, skrive- og ordblindeindsatsen. 

 

• Der blev peget på, at Blågård Skolebestyrelse mener, at det er relevant at have en læseklasserække 

i København, da tilbuddet er et godt tilbud for børn med dysleksi (men den behøver ikke ligge på 

Blågård Skole), at skolebestyrelsen mener at forslaget til omlægning er underfinansieret, og at sko-

len har brug for en bæredygtig udfasning organisatorisk, fagligt og økonomisk, hvis der vælges en 

udfasning. Der blev samtidig peget på, at Blågård Skole har en vigtig opgave med en turn around og 

der derfor er brug for en hurtig afklaring. 

En forælder afleverede en skriftlig opsamling med udsagn fra en række forældre og elever i læseklasserne, 

der beskriver hvordan læseklasserne har gjort en stor positiv forskel for deres trivsel og læring i skolen. 

Denne opsamling er vedlagt som bilag 1. 
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